
روز گذشــته علیرضا زاکانی، شهردار تهران برای پاســخگویی به دو سوال در 
صحن شــورای شهر تهران حاضر شد و به سوالات پاســخ داد. در نهایت اعضای 
سوال کننده و منتقدان زاکانی در شورای شهر تهران اعلام کردند که از توضیحات 
شهردار تهران قانع نشده اند. حال باید دید که اعضای منتقد شورای شهر تهران 
به ویژه تشکری هاشــمی بالاخــره روی حرف خود باقی می ماننــد و به قول خود 
»استیضاح شــهردار« را عملی می کنند یا خیر. زاکانی روز گذشته برای پاسخ به 
ســوال سوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران با موضوع »علل عدم 
انجام و پیشــرفت عملیات ساخت دویســت هزار واحد مسکونی در سطح شهر 
تهران« و سوال سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل 
شورای شهر تهران مبنی بر »ابهامات مربوط به واگذاری و بهره برداری از خودروهای 
تاکسی ون واگذارشده از سوی وزارت کشور« به صحن شورای شهر تهران آمد. یکی 
از اتفاقات جلسه دیروز آن بود که مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران، در بین 
صحبت ها اجازه نداد سوده نجفی صحبت هایش را کامل کند و اصرار نجفی باعث 
شد که برخی از نمایندگان مانند حبیب کاشانی ریش سفیدی کنند تا نجفی از 
ادامــه صحبت هایش بگذرد. حتی پس از توضیحات زاکانی اجازه اظهارنظر را از 
منتقدان و حتی حامیان زاکانی سلب کرد و در بهت و ناباوری بسیاری از حضار، 

رفتارهایش تنها در جهت نجات زاکانی بود. 

یک تراکم فروشی هوشمندانه �
سوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای شهر سوال خود را اینگونه توضیح داد: 
»وعده های شــما در خصوص مسکن توقعاتی ایجاد کرده است. شما به کرات در 
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نشست خبری اصغر جهانگیر، سخنگوی قوه قضائیه صبح روز گذشته برگزار 
شــد. در راستای ســوال هم میهن مبنی بر اینکه با توجه به تعامل دولت و قوه 
قضائیه و اینکه مسئولان دولت بارها اعلام کرده اند که پیگیر موضوع پرونده دو 
خبرنگار الهه محمدی و نیلوفر حامدی هستند، نتیجه تعامل ها و موضع قوه 
قضائیه در این باره چه بوده اســت؟ جهانگیر در پاســخ به این سوال از ارسال 
پرونده دو خبرنگار به کمیسیون عفو خبر داد و گفت:»این دو نفر طی مکتوبه ای 
در تاریخ اول آبان ســال جاری تقاضای عفو و مساعدت داشتند و اعلام کردند 
تعهــد می دهند که خلاف قوانین کشــور اقدامی انجام ندهنــد و به تعهدات 
کتبی و اخلاقی پایبند باشــند.«  او ادامه داد: »بــا توجه به اینکه این دو نفر 
بخشی از حبس را هم کشیده اند و با محکومیت جدیدی مواجه شده بودند، 
تقاضای برخورداری از عفو و رأفت اسلامی را داشتند که در این خصوص با 
دستور رئیس قوه قضائیه نامه این دو نفر جهت بررسی و طی مراحل عفو به 

دادگستری کل استان تهران ارسال و در فرایند رسیدگی قرار گرفته 
است. نتیجه موضوع بعد از بررسی در کمیسیون اعلام می شود.«

تعهدات ارزی چای دبش بیش از 3 میلیارد یورو �
سخنگوی دستگاه قضا درباره زمان رسیدگی به پرونده چای 

دبــش و علنی بودن یا نبودن رســیدگی به 
این پرونده عنــوان کرد:»این پرونده در ۱۲ 

آبان ماه امسال به شعبه اول دادگاه انقلاب ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی ارجاع 
شد و بلافاصله وقت رسیدگی تعیین شده است و زمان رسیدگی ۳ آذرماه امسال 

است اما تشخیص علنی بودن یا نبودن دادگاه با قاضی است.« 
بــه گفته جهانگیر تعهدات ارزی گروه دبش بیش از ۳ میلیارد یورو اســت که 
بــرای ۲/8 میلیارد یورو رفع تعهدات صــورت نگرفته و به میزان ۲/7 میلیارد یورو 
کالا وارد نشده است. به دلیل عدم ورود کالا به کشور مهلت رفع تعهد ۲/۲ میلیارد 
یورو منقضی شد. بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان اموال اعم از منقول و غیرمنقول 
شناســایی و توقیف شده اســت«. ســخنگوی قوه قضائیه افزود: »در خصوص 
کالاهای موجود نیز ۶ هزار و ۶۹۵ تن چای به ارزش 77۲ میلیارد تومان  توســط 
سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی به فروش رفته است. در مزایده حضوری 
در ۱۲ آبان در استان هرمزگان از مجموع 8۹ دستگاه کانتینر، ۵۲ دستگاه کانتینر 

چاب به مبلغ ۱77 میلیارد تومان به فروش رسیده است.«
او درباره اقدامات دستگاه قضا نسبت به استرداد مرجان شیخ الاسلامی یکی 
از متهمان پرونده شــرکت بازرگانی پتروشــیمی گفت:»در پرونده شرکت 
بازرگانی پتروشیمی، خانم مرجان شیخ الاسلامی اتهامات متعددی 
داشــت. اتهامات او مشــارکت در اخلال عمــده و کلان اقتصادی و 
تحصیل مال از طریق نامشروع و همچنین کلاهبرداری بود که در یک 
پرونده به تحمل ۲۰ سال حبس محکوم شد و در پرونده دیگر 
به 7 سال حبس محکوم شد. برای نامبرده اعلان قرمز 
شد و به مراجع بین المللی اعلام شده است و از طریق 
پلیس بین الملل نسبت به استرداد او اقدام کردند 
که امیدواریم این محکوم فراری به زودی دستگیر 
و به کشور برای اجرای مجازات عودت داده شود 
و حقوقی که از بیت المال رفته از او بازپس گرفته 
شود. نسبت به سایر متهمین پرونده قرار است 
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زاکانی مخالفان را قانع نکردزاکانی مخالفان را قانع نکرد
مصاحبه های خود تأکید داشتید که سالانه ۱8۰ هزار واحد مسکونی ساخته خواهد 
شد. اگر می توانید سالانه ۱8۰ هزار واحد مسکونی بسازید باید امروز با گذشت ۳ 
سال از عمر مدیریتی شما، ۵۴۰ هزار واحد مسکونی ساخته می شد؛ چرا ساخته 
نشده است؟« او در ادامه افزود: »شما با دو مرتبه لحاظ نمودن پروانه های صادره، 
یعنی شمارش پروانه شهرسازی و پروانه شروع عملیات ساختمانی آمارسازی کردید 
و با ارائه آمار غیرواقعی از پروانه های صادره درصدد ارائه عملکرد موفق خود در این 
حوزه بوده اید.« نجفی تاکید کرد: »در دومین جلسه قرارگاه در ۴ اسفند ۱۴۰۰ در 
بند ۵ مصوب کردید که دستورالعمل امکان آغاز عملیات اجرایی همزمان با صدور 
پروانه در پروژه های مســکونی قرارگاه جهادی تهیه و ابلاغ شود. این دستورالعمل 
کجاست؟ کی و چگونه تدوین و اجرا شده است؟ چه کسی متولی تهیه آن بوده؟ 
اصلًا چرا باید قرارگاه مصوبه ای داشته باشد که قانون را نقض و اقدام به تهیه چنین 
دســتورالعملی کند؟ شما حتی کار غیرقانونی که در قرارگاه مصوب کردید را اجرا 
نکردید. متأسفانه به نظر می رسد که برخی از مصوبات این قرارگاه ایجاد رانت کرده 
است. شما در این قرارگاه به برخی  اجازه ساخت هزاران مترمربع بنای بدون پروانه 
دادید.« او با اشاره به مصوبه »الزام شهرداری به اصلاح فرآیندها و سامانه شهرسازی 
با رویکرد کاهش زمان صدور پروانه و گواهی های ساختمانی« در شورای شهر گفت: 
»به طور کلی باید عرض کنم که متاسفانه ما شاهد یک تراکم فروشی هوشمندانه 
به اســم تولید مســکن هســتیم. مشــکل بنده با برخی از روندهای غیرقانونی و 
غیرکارشناســی در دوره حضور شما به عنوان شهردار تهران است که در سال های 

آتی مشکلاتی را برای شهر و شهروندان به وجود خواهد آورد.«

گذشتگان شهر را به سمت فرسودگی بردند �
زاکانی که بارها از اقداماتش به عنوان »مدال های افتخاری« یاد کرد، روال 
دولت سیزدهم را در پیش گرفت و باز هم گذشتگان را مسبب مشکلات دانسته 
و گفت: »از دهه 7۰ می خواســتند تهران را گران کنند که مردم از این شــهر 
فرار کنند. این یک خط کلی در دهه ۹۰ بود که توســط دولت دنبال شد. در 
نتیجه تهران گران شــد و میانگین قیمت مسکن در تهران 8۰ میلیون تومان 

در پاسخ به اعضای شورای شهر درباره ون های گمشده و ساخت مسکن

در مسیر عفو
توضیحات دیروز سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به هم میهن 
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وجه شگفت آور ماجرا این است که تصدی شهرداری تهران نه تنها موقعیت 
یا محبوبیت یا اعتبار علیرضا زاکانی را در مناســبات سیاسی و روندهای 
درون قدرت ارتقا نداده بلکه به عکس به تنزل این جایگاه در افکارعمومی 
انجامیده و رسانه های متبوع شهرداری هم به جای کمک به اصلاح آن به 
عکس در تخریب بیشتر نقش داشته اند تا جایی که از شکل رسانه حرفه ای 

خارج شده به بولتن هایی با پول عوارض مردم تبدیل شده اند.
همین که علیرضــا زاکانی که در انتخابات 1400 به عنوان رقیب مرحوم 
ابراهیم رئیسی وارد صحنه انتخابات شد و بعد به پاس همراهی با او در کنار 
کشیدن نهایی به شهرداری تهران رسید خود جای سؤال داشت خاصه 
این که با حرف و حدیث بســیار از قم نامزد و نماینده این شهر در مجلس 
شده بود و تحصیلات دانشگاهی او هم کمترین ارتباط با حوزه شهری را 

نداشت و انتصابات سؤال برانگیزی هم انجام داد.
بــا این همه عصر، عصر خالص ســازی بــود و در غیاب اکثریــت مردم در 
انتخابات 1400 که هم ریاســت جمهوری را شــامل می شد و هم شورای 
شــهر را همان گونه که دولت به دست اصول گرایان رادیکال افتاد ترکیب 
اکثریت شورا هم چنین شد و حاصل این روند انتخاب علیرضا زاکانی به 
شهرداری تهران بود که اگرچه پیدا بود اسب خود را برای ریاست جمهوری 
1404 زین می کند ولی با ســانحۀ بالگرد در ورزقان و ناخواسته یک سال 
زودتر شال و کلاه کرد و در پی حذف تمامی اعضای دولت مرحوم رئیسی 
منهای قاضی زاده هاشمی او با عنوان میراث دار رئیسی کاندیدا شد و در 
مناظره ها رئیسی عزیز و شهید رئیسی از دهان او نمی افتاد منتها همان 
گفتار و رفتار ســال 1400 را تکرار کرد با این تفاوت که در آن موقع دولت 
روحانی بر سر کار و او نماینده مجلس بود و عبدالناصر همتی هم از دولت 
روحانی در میدان رقابت باقی مانده بود. این بار اما سه سال از پایان دولت 
روحانی می گذشــت و تاختن به او درحالی که در زمان مرحوم رئیســی از 
انواع پیشرفت و رسیدن به قله و ساخت یک میلیون مسکن در هر سال و 
احیای هزار کارخانه در هر سفر استانی سخن گفته می شد وجهی نداشت 

و تنها اسباب اشمئزاز افکار عمومی را فراهم ساخت.
در این ســو و در جبهه مقابلی که او ترســیم کرده بود مســعود پزشکیان 
حاضر بود که نســبتی با روحانی نداشت و انتساب خود به دولت خاتمی 
را یادآور می شد چراکه در سال های 80 تا 84 وزیر بهداشت آن بود و وقتی 
دید زاکانی اصرار دارد خود را حریف اصلی پزشکیان معرفی کند و نادیده 
گرفته نشــود در لحظه ای تاریخی ناگهان رو بــه او گفت: تا آخر می مونی 

دیگه؟!
پزشــکیان که 11 ســالی از زاکانی بزرگ تر اســت و با توجه به اشتغال به 
حرفه پزشــکی و نه مثــل زاکانی صرف تحصیل در شــاخه ای فرعی از آن 
مواجهه ای آسان تر با دیگران دارد لبخند معنی داری هم چاشنی پرسش 
خود کرد و در نگاه مخاطبان با نیشــخندهای زاکانی مقایسه شد و با این 
حال شــیرینی آن سبب شــد به ســرعت در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی اصطلاحاً وایرال یا به تعبیر فرهنگستانی ها »گرایه« شود. زاکانی 
هم متقابلًا پاسخ داد: »می مانم و نمی گذارم شما رئیس جمهور شوی. به 
اذن خــدا و با یاری امام زمان.« به تازگی البته وقتی این نکته به او یادآوری 
شد با اعتمادبه نفسی که در گفتار عامیانه مفهوم دیگری بر آن بار می شود 

پاسخ داده است: گفته بودم به اذن خدا و خدا اذن نداد!
بــا این همه کیســت کــه انکار کنــد زاکانــیِ پســاانتخابات بــا آن زاکانیِ 
پیشــاانتخابات فرســنگ ها فاصله گرفته تا جایی که بــه گفتۀ یک فعال 
سرشناس محیط زیست مسجدسازی در پارک ها را هم دیگر با سماجت 

قبل دنبال نمی کند.
به طریق اولی حالا دیگر خبری از توزیع گســترده گوشــت قرمز گرم در 
میدان های میوه و تره بار هم نیســت تا ثابت کند می تواند از عهده تحقق 
وعده هــای انتخاباتی هم برآید اما نشــانه هایی دال بر ایــن که بخواهد از 
شهرداری تهران کنار بکشد نیز دیده نمی شود و مواضع منتقدین شورای 
شهر هم او را در این زمینه مردد نکرده است. شاید بخشی از آن به خاطر 
اســتمرار حمایت مهدی چمران باشــد که 20 ســال قبل در مقام رئیس 
شــورای شهر تهران سکویی شده بود برای پرتاب محمود احمدی نژاد به 
ریاست جمهوری و شــاید اگر بیم عضویت مصطفی تاج زاده در شورا را با 
خروج خود نداشتند آقای چمران معاون اول احمدی نژاد می شد و برخی 
دیگر از اعضا هم وزیر دولت او اما ترجیح دادند یک دســتیِ شورا را حفظ 

کنند و دودستی به شورا چسبیدند.
نسبت رئیس شورا با شــهردار فعلی البته مانند نسبت او با احمدی نژاد 
نیســت. 20 سالی هم گذشته و گرد پیری و بی حوصلگی هم بر سیمای 
رئیس نشســته ولی اگرچه در زمره حامیان اولیــه زاکانی نبود اکنون در 
بیرون این گونه به نظر می رســد که دست حمایت او نباشد از این نردبان 
می افتد و وقتی 7 دقیقه دیرتر از دفتر خود به ســالن شــورای شــهر آمد 
حاضران محاسبه می کردند مگر هر طبقه پایین آمدن از دفتر شهردار تا 

تالار جلسات شورا چقدر زمان می برد؟
در تاریخ بلدیه تهران که حالا از 100 ســال فراتر می رود هر شــهردار را با 
یک یا چند کار بزرگ و ماندگار می شناســند و از این رو در سال های پیش 
از انقلاب نام سه شهردار پایتخت بیشتر در یادها مانده است: اولی کریم 
بوذرجمهری در سال های دورتر و بعد احمد نفیسی در دهه 40 و غلامرضا 
نیک پی در دهه 50 خورشــیدی. در سال های بعد از انقلاب هم نخست 
محمد توسلی که هنوز از طرح او برای ترافیک شهر تهران با عنوان طرح 
ترافیک یاد می شــود و سپس غلامحسین کرباســچی که طی 10 سال 
)1368 تا 1378( ســیمای تهــران را به معنی واقعی کلمــه مدرن کرد و 
سومی هم محمد باقر قالیباف که از 1384 تا 1396 شهردار تهران بود و 
زاکانی به تأسی از او که می خواست از شهرداری به ریاست جمهوری برسد 
و هر بار ناکام ماند وارد این عرصه شد و همین ناکامی را او هم دوبار تجربه 
کرده اســت. با این حال قرار گرفتن نــام او در کنار قالیباف برخی اعضای 
متمایل به رئیس فعلی مجلس و شــهردار اسبق را خوش نمی آید چون او 
را در این اندازه نمی بینند و حال به سخنی می رسم که این سطور به قصد 

بیان آن نوشته شد.
نه تنها قبای ریاســت جمهوری بر اندام آقای زاکانی گشــاد بود که اکنون 
جامه شهرداری تهران نیز بر تن او زار می زند و این را هم از در و دیوار شهر 
می توان حس کرد و هم از ابرپروژه هایی که دیده نمی شــود و شــهرداری 
عملًا ســرگرم و در کار روزمرگی اســت و انــگار درون مجموعه بلدیه هم 
تلاشی در جریان است تا خود را از شهرداری که نسبتی با شهرداری ندارد 

جدا نشان دهد.
این گونه است که نام زاکانی نه مثل نیک پی بزرگراه شاهنشاهی )مدرس( را 
به یاد می آورد نه چون کرباسچی شهروند و همشهری و بزرگراه و نمایشگاه 
گل و گیاه را و نه چون قالیباف تونل و طبقه دوم بزرگراه صدر را و ما را بیش 
و پیــش از تهران به یاد وعده هایی می اندازد که انگار در طرح و تدوین آنها 
اصرار داشــت عقل و شعور مخاطب را به عمد نادیده انگارد: حل مشکل 
مسکن طی 4 سال و تحویل گوشت گرم قرمز درِ منازل و به تعبیر ایشان 
درب منازل از ایام انتخابات در یادها مانده است اما قبل از آن در شهرداری 
هم از اعطای پروانه ساختمانی ظرف مدت دو ماه رونمایی کرده بود و این 
در حالی بود که اخذ تأییدیه سازمان آتش نشانی خود نزدیک به دو ماه زمان 

می برد!
دوطبقه کردن میادین تره بار و شــهروند و کیف پول شهروند و جمع آوری 
معتــادان متجاهــر ظــرف مــدت دومــاه از دیگــر وعده هــا بــود و البته 

هوشمندسازی تهران.
ایــن یادداشــت بنــا نــدارد وعده هــای عمل نشــده او را مــرور کنــد و به 
مــواردی چــون احــداث ال ارتی یــا تکمیل خطــوط مترو تنهــا ظرف 5 
ســال و افتتاح ماهانه یک ایســتگاه مترو و وارادات اتوبوس های دســت 
دوم اشــاره کنــد اما هیچ یک به توزیع گوشــت گرم قرمــز در خانه مردم 
 نمی رســد که به خاطر برق قضیه وعده طلا تحت الشــعاع قــرار گرفت.
واقعیت این است که در وضعیت امروز نه شهرداری تهران به یاری احیای 
سیاسی علیرضا زاکانی می آید و نه از علیرضا زاکانی کاری برای شهرداری 

بر می آید.
این که آقای زاکانی علاقه داشته باشــد سکان نهادی را در دست داشته 
باشد که از دولت بودجه نمی گیرد و امکانات رسانه ای و مالی و انسانی هم 
دارد و این جایگاه را بر انتقال به دســتگاه های خارج از دولت ترجیح دهد 
طبیعی است چون جایی هم در دولتی که به اذن خدا نمی خواست رئیس 

آن انتخاب و پیروز شود برای او متصور نیست.
تنها وجه شــگفتی آور ماجرا استمرار حمایت مردی است که در دهۀ نهم 

عمر اعتبار و اشتهار او را به شهردار فعلی گره زده است.
هر قدر دختر سردار سلیمانی حفظ محبوبیت و اعتبار پدر را از دور شدن 
از زاکانی دیده، برادر دکتر چمران اما گویا مشکلی نمی بیند برای او هزینه 

کند.
شــهرداری که بیش از آن که شــهروندان را به یاد بوستان و حمل و نقل و 
اوقات فراغت شــهروندان و هوای پاک و هر موضوع دیگر مرتبط با حوزه 
شهری بیندازد نیشخندهای کاندیدای ناکام انتخابات ریاست جمهوری را 
به یاد می آورد که به سبک محمود احمدی نژاد در مناظره ها عکس و تصویر 
رو می کرد و به جای آن که مانند رفتار اولی حیرت افزا و شــگفتی زا باشــد 
چندش آور بود و دیروز بی میل نبود مخالفان خود در شــورا را با تهدید به 

بگم بگم منکوب کند.
غافل از این که وقتی احمدی نژاد اصلی کمی آن سوتر زبان در کام کشیده 
تقلید از او به طریق اولی راه به جایی نمی برد چراکه روزگار، دیگر است و این 
را »ارباب وعده ها« باید همان نیمۀ تیر 1403 درمی یافت و رئیس شورای 
شــهر تهران را در دهۀ نهم عمر گرفتار رودربایســتی حمایت از خود در 

مقابل انتقادات برخی اعضا نمی کرد.

رخداد روز

گروه خبر: ماهواره های »هدهد« و »کوثر« که بامداد دیروز با ماهواره بر روسی 
»سایوز« از پایگاه پرتاب »وستوچنی« روسیه با موفقیت پرتاب شد، لحظاتی 
قبل در مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین قرار گرفت. ماهواره سنجشــی »کوثر« و 
ماهواره »هدهد« در ســاعت ۲ و ۴8 دقیقه بامداد سه شنبه )۱۵ آبان( سوار 
بر ماهواره بر سایوز روسی همراه با ۵۱ محموله دیگر از پایگاه »وستوچنی« با 
موفقیت به مدار ۵۰۰ کیلومتری زمین پرتاب و لحظاتی قبل خبر در مدار قرار 

گرفتن آن ها توسط سازمان فضایی ایران مخابره شد.
این پرتاب از چند جهت دارای اهمیت بود. یکی از نکات مهم این بود که 
»هدهد« و »کوثر« نخستین ماهواره هایی بودند که توسط بخش خصوصی 
طراحی و تولید شــدند و این قــدم بزرگی در جهت ورود بخش خصوصی به 
صنعت فضایی بود. همچنین در همین راستا، اولین بار است که یک سازنده 

داخلی توانسته با یک پرتابگر خارجی قرارداد بین المللی پرتاب امضا کند.
حســن ســالاریه، رئیس ســازمان فضایــی ایران پــس از پرتــاب موفق 
ماهواره های »هدهد« و »کوثر« در این باره گفت: ســازمان فضایی مدت ها 
این برنامه را داشــت که ســکان صنعت فضایی را به دست بخش خصوصی 
بدهد تا این بخش در یک فضای رقابتی با در نظر گرفتن معیارهای بازار و با 
نگاه تجاری به صنعت فضایی ورود کند. بسیاری از کسانی که در شرکت های 
خصوصــی فعالیت می کننــد از دل بخــش دولتی بیــرون آمده اند، چراکه 
بخش دولتی نمی تواند ریســک ها را بپذیرد؛ امــا بخش خصوصی پذیرای 
ریسک هایی است که موفقیت های زیادی را رقم می زند. هر شرکت خصوصی 
یک مسیر سخت برای دســتیابی به نقطه آغاز فعالیت های اقتصادی دارد 

که باید با صبــوری آن را طی کند. اگر در صنعت فضایی نگاه اقتصادمحور 
وجود نداشته باشد و به اجبار تنها با بودجه دولتی کار کند، مانند بسیاری از 
صنایع دیگر نمی تواند موفق شود. نگاه دولت باید نگاه حمایتی و پشتیبانی 
باشد. بخش خصوصی با ورود به عرصه صنعت فضایی می تواند خودش را به 
بازارهای جهانی برساند. یکی از گام های مهم در این مسیر امشب و با پرتاب 
ماهواره های هدهد و کوثر برداشــته شد. باید به نقطه ای برسیم که خریدار، 
دریافت کننده و گیرنده خدمت از بخش خصوصی باشیم. سالاریه در پاسخ به 
این سوال پرتکرار که چرا از پرتابگرهای بومی برای این پرتاب استفاده نشده 
است، به چند دلیل مهم اشاره کرد. وی با بیان اینکه مداری که ماهواره های 
سنجشی باید در آن قرار بگیرند، مدار خورشید آهنگ است و از مراکز داخلی 
کشور امکان پرتاب و دســتیابی به مدار خورشید آهنگ وجود ندارد، تاکید 
کرد: ماهواره کوثر نیز به دلیل اینکه یک ماهواره  سنجشــی است با پرتابگر 
روسی سایوز پرتاب شد، مانند ماهواره »پارس ۱« که با همین پرتابگر پرتاب 
شد. رئیس سازمان فضایی ایران با بیان اینکه پس از افتتاح پایگاه پرتاب ملی 
چابهار که فاز نخســت آن به پایان رسیده  است، دسترسی به این مدارها در 
داخل کشور میسر خواهد شــد، خاطرنشان کرد: دلیل بعدی این است که 
در صنعت فضایی، توسعه ماهواره و پرتابگر باید به شکل موازی پیش برود. 
اگر ماهواره را به پرتابگر داخلی گره بزنیم امکان ریسک را بالا برده ایم. برای 
کاهش ریسک در برخی موارد پرتاب های خارجی را نیز اضافه می کنیم. دلیل 
سوم این است که از سال های گذشته ماهواره های متعددی در صف پرتاب 

قرار دارند و برای کاهش این صف از این امکان استفاده می کنیم.
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ماهواره های هدهد و کوثر در مدار قرار گرفت
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